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Zápis č. 15/2024 
ze zasedání Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 

konaného dne 12. 9. 2024 od 13 hodin 

v Liberci 

 

Přítomni:           Václav Židek 

    Ing. Jan Růžička 

    Lenka Mrázová 

    Ing. Tomáš Rychtařík 

 Ing. Václav Vít 

Omluveni:         Mgr. Jiří Ulvr 

    Ing. Miloslav Tůma 

    Ing. Martina Körteltová 

    Mgr. Jan Farský 

    Mgr. Šárka Kalvová 

    Ing. Ladislav Pořízek 

Neomluveni:     Josef Jadrný 

Hosté:                Ing. Roman Vohradský 

  Mgr. Michael Otta, MPA 

  Ing. Petr Lenkvík 

Tajemník:          Mgr. Zuzana Šiftová 
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Návrh programu: 

1. Zahájení 

2. Schválení programu jednání 

3. Kontrola plnění úkolů 

4. Informace o možnostech dotační podpory 

5. Aktuální informace z jednání týkajících se realizace FVE v areálu bývalého vojenského 

letiště  

6. Informace o akcích Geoparku Ralsko 

7. Studie pro hospodářsky a sociálně ohrožená území 

8. Různé 

9. Závěr 

 

Bod č. 1 – Zahájení 

Jednání Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska (dále jen „Komise“) zahájil a řídil 

V. Židek, místopředseda Komise.  

 

Bod č. 2 - Schválení programu jednání 

Přítomní členové Komise schválili program jednání.  

 

Bod č. 3 - Kontrola plnění úkolů 

ÚKOL SPLNĚNO/NESPLNĚNO 

3.1 Zasílat aktuální informace o možnostech podpory 

hospodářsky a sociálně ohrožených území 

informace podána 

viz bod č. 4 

5.3 Průběžně aktualizovat a doplňovat tabulku projektů  

a záměrů 
byl obdržen jeden podnět 

za strany kraje – doplněn 

projekt Zelená 

cyklomagistrála Ploučnice 
14.1 Kontrola tabulky projektů a záměrů a její případné 

doplnění či aktualizace 

6.2 Průběžně informovat o výstupech projektu Odolné 

Ralsko 

informace podána 

viz bod č. 6 

 

 

Bod č. 4 – Informace o možnostech dotační podpory 

M. Otta představil výběr aktuálních možností dotační podpory, ve kterých by mohla mít oblast 

bývalého vojenského prostoru Ralsko nějaké zvýhodnění či být pro ni jinak zajímavá. 

Nejprve upozornil na změny u výzvy č. 81 z IROP zaměřené na infrastrukturu pro udržitelný 

cestovní ruch, kdy došlo k posunu ukončení příjmu žádostí o 1 rok do září 2025 a ke změně 

výše celkových způsobilých výdajů (1 mil. – 20 mil. Kč). Bylo také zrušeno omezení počtu 

projektů na 1 žadatele nebo zrušena povinnost doložení stavebního povolení.  

https://irop.gov.cz/cs/vyzvy-2021-2027/vyzvy/81vyzvairop
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Dále v rámci aktuálně běžících nebo připravovaných výzev představil výzvu  NPO brownfieldy 

zaměřenou na demolice brownfieldů a následné vytvoření přírodního úložiště uhlíku, výzvu ze 

SFŽP na Energetické úspory veřejných budov či program SFPI Technická infrastruktura, jehož 

cílem je rozšířit nabídku pozemků pro výstavbu nově napojených na technickou infrastrukturu. 

Na konci roku 2024 budou vypsány první výzvy v rámci nového programu MMR Podpora 

stabilizace a rozvoje regionu (dříve Podpora rozvoje regionů 2019+). V rámci tohoto programu 

se předpokládá vypsání dotačních titulů zaměřených na chytrá řešení, infrastrukturu, veřejné 

služby apod. Samostatným dotačním titulem bude již avizovaný program na podporu rozvoje 

hospodářsky a sociálně ohrožených území (HSOÚ). Jeho alokace by měla být 140 mil. Kč, 

takže je pro každé HSOÚ předpokládáno cca 1,6 - 2 mil. Kč. Oprávněnými žadateli budou obce 

a dobrovolné svazky obcí a výše dotace bude do 80 % celkových způsobilých výdajů. Program 

bude zaměřen na podporu projektové přípravy a předpokládá se jeho zacílení na problémy 

definované ve studiích jednotlivých HSOÚ. V listopadu by podle předběžných informací MMR 

mělo dojít k rozšíření počtu HSOÚ v rámci celé České republiky a z Libereckého kraje by mělo 

přibýt celé území ORP Česká Lípa.  

J. Růžička se dotázal, zda jsou nějaké informace, že budou výzvy na likvidaci brownfields i 

v budoucnu. V tuto chvíli totiž nepřipravují další projekty, aby na jejich přípravu nevynakládali 

finance zbytečně. 

M. Otta reagoval, že již pravděpodobně nebudou výzvy z Národního plánu obnovy, ale podpora 

z MMR by snad pokračovat měla, protože tím dochází k plnění Green Dealu. 

R. Vohradský doplnil, že za přírodní úložiště uhlíku lze považovat i dřevo a dřevostavby. Na 

to M. Otta sdělil, že stávající výzvy jsou pouze na výsadbu lesa nebo lesoparku. 

 

Z důvodu přizvání zástupce odboru investic a správy nemovitého majetku k bodu č. 5 na 

pozdější čas byl bod č. 6 předřazen před bod č. 5. 

 

Bod č. 6 – Informace o akcích Geoparku Ralsko 

L. Mrázová informovala o zrušení plánované cyklojízdy v sobotu 14. září, která bude z důvodu 

nepřízně počasí odložena na 28. září. 

Dále pozvala na tradiční akci Jablka vzpomínek v pátek 11. října v Náhlově. 

V rámci prezentace L. Mrázová představila projekt realizovaný z česko-saské přeshraniční 

spolupráce Virtuální muzeum a novou mapovou aplikaci na pomístní jména. Prezentace je 

přiložena k zápisu.  

V návaznosti na prezentovanou informaci, že bude prováděn průzkum, informoval M. Otta, že 

byl krajem pro Severočeské muzeum pořízen z dotace dron. Možnost jeho případného 

zapůjčení je třeba konzultovat se zástupci muzea. 

V. Židek doplnil, že dron by bylo možné využít i pro 3D model. 

https://sfpi.cz/npo-brownfieldy/
https://sfpi.cz/npo-brownfieldy/
https://sfpi.cz/technicka-infrastruktura/
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L. Mrázová dále informovala, že chystají ještě průzkum další lokality, a to drtírny železné rudy 

na Borečku. 

V. Židek se omluvil z důvodu pracovních povinností z dalšího průběhu jednání, poděkoval 

všem za dosavadní spolupráci a zároveň vyřídil poděkování i od J. Ulvra, který se rovněž 

z důvodu jiných pracovních povinností nemohl jednání zúčastnit. 

 

Bod č. 5 – Aktuální informace z jednání týkajících se realizace FVE v areálu bývalého 

vojenského letiště 

K bodu byl na jednání přítomen Ing. Petr Lenkvík z odboru investic a správy nemovitého 

majetku, který podal aktuální informace ohledně přípravy realizace FVE v areálu bývalého 

vojenského letiště.  

P. Lenkvík informoval, že kraj podal ještě jednu žádost o připojení do distribuční soustavy a 

čeká na vyjádření od ČEZ, které by mělo přijít do 22. září. Podle neoficiálních informací by se 

mohla uvolnit kapacita v rozvodnách Noviny nebo Babylon. Pro kraj je zajímavá velikost FVE 

od instalovaného výkonu 30 MWp výše. 

V případě, že nebude zaručena dostatečná kapacita, budou pokračovat předběžné tržní 

konzultace, pro které má kraj již uzavřenou smlouvu s administrátorem a připravené podklady 

pro zveřejnění na profilu. Čeká se na vyjádření ČEZ Distribuce, a.s. (viz výše). 

M. Otta se dotázal, zda bude v případě, že bude zajištěno připojení pouze pro nižší kapacitu 

(cca 30 MW), bude i tak kraj připravovat vyvedení výkonu v delší celkové trase (20 km namísto 

původních 8 km).  

Na dotaz P. Lenkvík odpověděl, že v případě nižší zasmluvněné kapacity od ČEZ Distribuce, 

a.s. a vyvedení výkonu možném pouze do vzdálenějšího z obou bodů, by se s největší 

pravděpodobností pokračovalo v předběžných tržních konzultacích pro zajištění další kapacity 

z hlediska ekonomiky. Liberecký kraj je připraven na zdlouhavý proces vyřizování liniové 

stavby v souvislosti s vedením od letiště do rozvodny. 

 

Bod č. 7 – Studie pro hospodářsky a sociálně ohrožená území 

Z. Šiftová seznámila s průběhem dosavadních prací na tvorbě studie pro HSOÚ v bývalém 

vojenském prostoru Ralsko. Proběhla osobní jednání se zástupci všech dotčených obcí a dalších 

klíčových subjektů. Na základě rozhovorů se jako problém jeví zejména nedostatečná kapacita 

obcí pro sledování a administraci dotací, omezující podmínky u některých výzev a vysoká míra 

spolufinancování. Dalšími společnými problémy jsou kvalita místních komunikací, nedostatek 

parkovacích míst a chybějící kanalizace. Dále je zde nedostatek zdravotních a stravovacích 

služeb a nedostatečná infrastruktura pro cestovní ruch (kromě parkování a stravování ještě 

chybějící sociální zařízení či značení tras). 

V průběhu září a října bude připraven návrh studie, který bude členům Komise a dalším 

dotčeným subjektům rozeslán k možnému připomínkování. 

L. Mrázová sdělila, že problémem Ralska jsou také chybějící obchody a ubytovací kapacity. 
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Z. Šiftová reagovala, že dle informace pana starosty Tůmy je v jednání zřízení obchodu Coop 

v Kuřívodech. 

M. Otta doplnil, že ambicí MMR je, aby byla každému území HSOÚ vyčleněna vlastní alokace 

a podpora bude zaměřena na problémy definované v jednotlivých studiích. 

 

Bod č. 8 – Různé 

J. Růžička informoval, že v souvislosti s nehodami na letišti v Hradčanech byl zpracován návrh 

na omezení provozu na letišti a bude umožněn pouze jeden vjezd (ve směru od Ploužnice). 

Ostatní vjezdy budou natvrdo uzavřeny. Plocha je o víkendu střežena dvěma zástupci prevence 

kriminality a jakmile bude vydané dopravní opatření, bude nainstalováno příslušné značení. 

Dále proběhla diskuse mezi J. Růžičkou a R. Vohradským ohledně případného ovlivnění 

přístupu do lesů. 

J. Růžička dále informoval, že je připraven materiál do rady kraje s přípravou veřejné zakázky 

na demolice dalších objektů. 

L. Mrázová se dotázala, jak mají dále postupovat skauti, kteří na kraj podali žádost na pořádání 

akce Intercamp na ploše letiště v Hradčanech. 

J. Růžička odpověděl, že již tuto záležitost konzultoval s panem hejtmanem a že s tím nemá 

problém. Je ale nutné zažádat radu kraje o výjimku z provozního řádu. Z. Šiftová doplnila, že 

toto ověřovala na sekretariátu hejtmana, kde se prý žádosti v současné době věnují. 

L. Mrázová dále sdělila, že se na ní obracejí zájemci o vojenskou historii a že by se jim mohla 

například umožnit prohlídka „úlů“. 

J. Růžička reagoval, že kraj již žádný z „úlů“ ani pozemky pod nimi nevlastní. Ještě se u letiště 

nacházejí bunkry na palivo, ale ty jsou z bezpečnostních důvodů zasypané hlínou. 

R. Vohradský informoval, že opravili pomník A. Sochora a na Dolní Novině byl obnoven 

památník obětem 1. světové války. Dále nabídl pomoc při případných povodních, které se 

očekávají o víkendu, ve formě zapůjčení techniky. 

T. Rychtařík rovněž nabídl v případě potřeby pomoc. 

 

Bod č. 9 – Závěr 

M. Otta jednání zakončil poděkováním za účast. 

 
 

……………………………………… 

Václav Židek 

místopředseda Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 
 

zapsala: Mgr. Zuzana Šiftová 

tajemník Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 
 

Liberec, 18. září 2024 


